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Medlemmerne af Studienævnet  
for Psykologi 
 

Referat af 3. møde i Studienævnet for Psykologi 
 

Tid: 26. april 2023, kl. 10.00 – 12.00 
Sted: 1350 - 314 
 
Dagsorden 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
 

2. Orientering fra formanden  
 

3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og merit-
udvalget 
 

4. Godkendelse af pensum for efteråret 2023  
Bilag 4: Pensum efterår 2023 
 

5. Godkendelse af stamdata F24 til kursuskataloget 
Bilag 5a: F24, BA og tilvalg F24, 5b: F24, KA og tilvalg F24 
 

6. Drøftelse af datarapport og UMV-handleplan for Masteruddannelsen i rus-
midler 
Bilag 6a: MRUS, sagsfremstilling og UMV handleplan 2023-25, 6b: 
MRUS, sagsfremstilling og datapakkerapport 2023 
 

7. Drøftelse af projektorienteret forløb  
 

8. Evaluering og erfaringsopsamling af ugesedler samt drøftelse af fremad-
rettet anvendelse 
 

9. Fremtidige dagsordenspunkter 
 

10. Eventuelt  
 

Til stede: 
Lektor Mimi Yung Mehlsen  
Lektor Annette Elisabeth Bohn 
Lektor Jesper Aagaard  
Postdoc Sigrid Juhl Lunde (suppleant) 
Studerende Signe Kirk Hovaldt  
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Studerende Khava Temirlanovna Baskhanova  
Studerende Clara Rindom Nielsen  
Studerende Anne-Sofie Balsgaard Brandt  
 
Desuden deltog: 
Carsten Dalsager, sekretariatsleder (observatør)  
Theo Ouchicha Jensen, studerende, under punkt 8 (observatør) 
Sarah Waziri, studerende, under punkt 8 (observatør) 
Dennis Haarup Karlsen, Vejledning og studieinformation (observatør) 
Tine Fuglsang, Studienævnsbetjening og rådgivning (referent)  
 
Fraværende med afbud: 
Lektor Ali Amidi  
Studerende Elisabeth Fryd (suppleant) 

 
Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
Punkt 2. Orientering fra formanden  
Der afholdes årlig status for psykologi den 14. juni. Tre studenterrepræsentan-
ter ønskede at deltage, det undersøges, om dette er muligt. Der har været af-
holdt møde i Aarhus BSS Uddannelsesforum den 25. april. Uddannelses- og 
forskningsministeren aflægger besøg på AU den 8. maj. Der pågår drøftelser 
om 1-årige kandidatuddannelser, og ministeriet afholder individuelle møder 
med rektorerne. Ift. ansøgninger om særlige prøvevilkår er der generelt en 
stigning i diagnoser, hvilket kan presse eksamensformerne. Særlige eksamens-
vilkår fremgår ikke af eksamensbeviset, og dette opfattes af nogle aftagere som 
problematisk, da eksamensbeviserne kan blive for forskellige. Studienævnet 
kan beslutte, at der i udvalgte fag kan være undtagelser ift. den generelle 
dispensationspraksis. Flere eksamener på psykologi er særligt udsatte ift. an-
vendelse af ChatGPT. Der vil blive afholdt en workshop for underviserne af 
CED med fokus på eksamener. 

 
Punkt 3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensa-
tions- og meritudvalget 
Der var ikke noget under punktet. 
 
Punkt 4. Godkendelse af pensum for efteråret 2023  
Til punktet var pensumlister for efteråret 2023 fremsendt. På baggrund af eva-
lueringerne af Udviklingspsykologi, hvor der havde været en række kritiske 
kommentarer fra de studerende til især pensum på intelligensområdet, var der 
lavet ændringer ift. dette. Samlet set var pensum desuden reduceret ift. tidli-
gere. I Grundfag A: Klinisk psykologi var antal sider i pensum ligeledes redu-
ceret på baggrund af tilpasningen til normalsider. Der var desuden en be-
mærkning fra studenterrepræsentanterne om, at det var ærgerligt, at en tekst 
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af Kazdin var taget af pensum, da emnet ikke umiddelbart ser ud til at indgå 
andre steder. Formanden hører underviseren ift. dette. Fra studenterrepræ-
sentanternes side blev det ligeledes bemærket, at det kan være svært at for-
holde sig til pensum, når man ikke har en underviserplan. Formanden frem-
hævede, at studienævnets rolle især er en overordnet kvalitetssikring af det 
samlede pensum med mulighed for at komme med indsigelser blandt andet 
med afsæt i de studerendes kommentarer i forbindelse med undervisningseva-
lueringerne.  
 
I konverteringen af pensumlisterne fra word til pdf var markeringen af rettel-
serne samt underviserne kommentarer ikke synlige. Listerne ville derfor blive 
fremsendt til studienævnet i word-format med mulighed for at komme med 
yderligere bemærkninger. Derefter betragtes pensum som endeligt godkendt. 
 
Punkt 5. Godkendelse af stamdata F24 til kursuskataloget 
Til punktet var fremsendt oversigt over stamdata for bachelor, kandidat og til-
valg. I forlængelse af studienævnets beslutning på sidste møde fremgik det af 
oversigten for kandidatuddannelsen, at betegnelsen kliniske seminarer er af-
skaffet fra foråret 2024, så alle seminarer fremadrettet kaldes valgfrie semina-
rer på nær de tværfaglige. I seminarer med klinisk indhold kan undervisere 
indsætte krav til beståede fag under ’Faglige forudsætninger’ i kursusbeskri-
velsen. I forskningsmetode 1: Statistik er der kommet ny fagkoordinator. Af-
hængigt af evalueringerne kan der komme ændringer til eksamensformen. 

 
Punkt 6. Drøftelse af datarapport og UMV-handleplan for Master-
uddannelsen i rusmidler 
Til punktet var dels fremsendt sagsfremstilling vedrørende UMV handleplan 
2023-25 og udkast til UMV handleplan, dels sagsfremstilling vedrørende data-
pakkerapport 2023 med tilhørende bilag samt udtalelse fra studielederen for 
Masteruddannelsen i rusmidler (MRUS).  
 
Studielederen for MRUS var forhindret i at deltage til studienævnsmødet, men 
vil fremadrettet så vidt muligt deltage i studienævnsmøderne, når der er punk-
ter på dagsordenen, der vedrører MRUS. Studienævnet drøftede studielede-
rens kvalitative evaluering baseret på dialog og mundtlig evaluering med de 
studerende.  
 
På baggrund heraf var der lavet et udkast til en UMV handleplan med følgende 
punkter, som studienævnet drøftede og godkendte. 
o Socialt studiemiljø og kontakt til medstuderende  
Ønsket om en større kontakt med medstuderende forsøges løst med etablering 
af studiegrupper på det kommende hold, som har studiestart september 2023. 
Opfølgning sker til den mundtlige evaluering i slutningen af semesteret. 
o Fagligt studiemiljø og samspil mellem studerende og undervisere 
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Ønsket om mere kontakt med underviserne forsøges løst ved at: 
- Indføre studiegrupper fra september 2023 
- Indføre feedback-proces på skriftelige opgaver 
- Indføre opstarts-sessioner ved hvert fag  

Opfølgning sker til den mundtlige evaluering i slutningen af semesteret. 
o Fysisk og æstetisk studiemiljø 
Der studeres primært hjemmefra. Samlingerne for de danske studerende foregår 
på Center for Rusmiddelforskning i velegnede undervisningslokaler, hvor de stu-
derende ligeledes kan deltage online via videokonference-system. Indeklimaet 
vurderes at være godt med gode pladsforhold og passende inventar.  

Studienævnet drøftede ligeledes datapakkerapporten 2023 for MRUS samt studie-
lederens bemærkninger hertil. Der blev peget på, at indikator 4 vedrørende bestå-
elsesprocent, gav udslag i en rød indikatorværdi. Ifølge studielederens bemærk-
ninger var baggrunden for dette blandt andet, at der for første gang var stude-
rende, der startede på 2. semester. Disse faldt hurtigt fra, og fremadrettet vil der 
derfor kun være optag på 1. eller 3. semester, som begynder med en studietur. 
 
Ift. status på uddannelsen som helhed fremhævede studielederen for MRUS i sine 
bemærkninger desuden, at der til forskel fra tidligere er flere studerende, som del-
tager på et enkeltfag. Derfor er der større udskiftning i gruppen af studerende. Det 
giver både en dynamik og en udfordring i forhold til at skabe et godt studiemiljø. 
Derudover arbejdes der ligeledes på at udvide samarbejdet med flere europæiske 
universiteter. 
 
 Punkt 7. Drøftelse af projektorienteret forløb 
Til punktet var udsendt en foreløbig opgørelse over svar fra de studerende, der ak-
tuelt er i praktik ift. forslaget om, at det projektorienteret forløb ændres til 20 
ECTS praktik i kombination med et 10 ECTS redskabsfag. Studienævnet drøftede 
de studerendes svar på det udsendte spørgeskema, hvor der var fokus på, om de 
studerende følger et fag ved siden af praktikforløbet, og om de vil foretrække det 
nuværende forløb eller den foreslåede 20 + 10 ECTS model. Det blev fremhævet, 
at der på nuværende tidspunkt kun var 26 besvarelser. 
 
Ifølge svarene har ca. 1/3 af de studerende ikke et fag ved siden af praktikforløbet, 
hvilket stemmer godt overens med de udtræk fra BSS Studier, der blev drøftet på 
sidste møde. Hovedparten af de studerende vil foretrække den forslåede 20 + 10 
ECTS model. Mange fremhæver, at de helst vil have mulighed for at fokusere så 
meget som muligt på praktikken. Størstedelen ser endvidere gerne, at der er mere 
praktik på psykologistudiet end aktuelt. Det fremhæves ligeledes, at der mangler 
praktiske elementer på uddannelsen. 
 
Vægtningen af henholdsvis teori og praksis på uddannelsen blev ligeledes drøftet 
af studienævnet. Det blev bemærket, at de praktiske og teoretiske fag med fordel 



 
 

  
  

Side 5/6 

 

kan kobles mere sammen. Den teoretiske undervisning skal skabe rammerne for, 
at de studerende kan se koblingerne. Formanden bemærkede, at de studerende 
skal kunne anvende teori til refleksion over praksis i forbindelse med deres prak-
tikophold. Ligesom de skal kunne forholde sig teoretisk til en case. 

 
Studienævnet drøftede, om der skal arbejdes videre med 20 + 10 ECTS modellen, 
hvor baggrunden er mere teoretisk tyngde og en højere grad af akademisk vægt-
ning. Eksamen vil bestå af en case fra praksis med anvendelse af teori, der belyser 
problemstillingen. Dertil mundtligt forsvar med gradueret karakter. Der blev 
spurgt til, om det er endeligt fastsat, at eksamen skal være gradueret. Umiddelbart 
er dette udgangspunktet, som der arbejdes videre med.  

 
Der var enighed i studienævnet om at arbejde videre med 20+10 ECTS modellen. 
Det blev bemærket, at det om muligt ville være at foretrække at bibeholde bedøm-
melsesformen som bestået/ikke-bestået frem for gradueret karakter. Modellen vil 
blive drøftet med underviserne og institutledelsen. 
 
Punkt 8. Evaluering og erfaringsopsamling af ugesedler samt drøftelse 
af fremadrettet anvendelse 
Under punktet deltog instruktorsekretærer for henholdsvis nuværende og kom-
mende gruppe af instruktorer med henblik på at informere om evaluering og erfa-
ringsopsamling af ugesedlerne og drøftelse af, hvordan ugesedlerne bedst kan an-
vendes næste semester. 
 
Overordnet set var meldingen fra instruktorerne, at de studerende synes, det et 
fint at bruge ugesedlerne i forbindelse med studiegrupperne, men at de helst ikke 
vil bruge tid på ugesedlerne i instruktorundervisningen også. Generelt mener de 
studerende, at der ikke er behov for dette, da der i for stort omfang bliver tale om 
gentagelser. De vil hele drøfte emner i direkte relation til pensum.  
 
Instruktorerne var af den opfattelse, at det generelt er svært at integrere ugesed-
lerne i undervisningen. Der bruges typisk 15 – 30 minutter på spørgsmålene i un-
dervisningen. Sidste semester var der krav om en time. Generelt er der brug for 
mere sparring med forelæserne, hvis ugesedlerne i højere grad skal bruges til dis-
kussion. Der blev desuden peget på de sårbare grupper, og at kravet om at skulle 
mødes i studiegruppen kan blive et ekstra pres. 
 
Fra studienævnets side blev det fremhævet, at ugesedlerne er indført med henblik 
på at give studiegrupperne et konkret indhold og i forlængelse heraf bidrage til 
forbedring af det faglige og sociale fællesskab samt indvirke positivt ift. ensomhed 
på studiet.  Ugesedler skulle endvidere lette instruktorernes arbejde og bidrage til 
en mere ensartet instruktorundervisning.  
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Studenterrepræsentanterne spurgte, hvad de studerende godt kan lide ved ugesed-
lerne. Instruktorerne fremhævede, at det på første semester er en god måde at 
igangsætte studiegrupperne på og mødes om noget konkret. Ugesedlerne fungerer 
bedst, når der er en rød tråd mellem pensum og forelæsning, når teorien kan an-
vendes på praksis, når der bygges broer mellem forskellige emner, og når der ge-
nerelt er fokus på de emner, som de studerende finder svære.  

 
Det blev drøftet, hvordan der bedst arbejdes videre med ugeseddelformatet. Det 
blev fremhævet som positivt, hvis ugesedlerne kan omhandle cases og metoder i 
forbindelse hermed. Fra instruktorernes side blev det fremhævet, at der også 
kunne være alternativer til ugesedlerne. F.eks. gamle eksamensopgaver. Det hjæl-
per, hvis der er tale om noget håndgribeligt. Drøftelsen gik desuden på, om der 
måske kun skal bruges ugesedler hver anden uge.  
 
Formanden fremhævede, at selvom opfattelsen generelt er, at de fleste på psyko-
logi har en studiegrupper, er dette ikke tilfældet. Nogle studerende er ikke en del 
af en gruppe, og tiltaget med ugesedler er blandt andet møntet på, at alle skal være 
del af en gruppe. Ligeledes er der fokus på at mindske det løbende frafald på hele 
bacheloruddannelsen.  
 
Ift. Udviklingspsykologi på tredje semester blev det besluttet at afprøve brug af 
ugesedler hver anden uge. På det kommende semester på Social- og person-
lighedspsykologi bruges fortsat ugesedler hver uge. Kognitionspsykologi på andet 
semester fortsætter som nu. Der opsamles og evalueres løbende.   
 
Punkt 9. Fremtidige dagsordenspunkter 
o Det projektorienterede forløb 
 
Punkt 10. Eventuelt  
Der var ikke noget til punktet. 
 
Mødet sluttede kl. 12.05. 
 
Mimi Yung Mehlsen / Tine Fuglsang  
Formand              Referent    
 
 
 
 
 
 
 


